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Pozdravljamo 
predstavnice 
junaškega Vietnama

Dežela brez programa
Novoizvoljeni deželni svet Fur

lanije - Julijske krajine je začel 
delovati. Imenovana je bila nova 
uprava, ki pa se v bistvu ne razli
kuje od prejšnje. Obnovljen je 
bil torej levi center. Za predsed
nika deželne uprave je bil po
novno potrjen, demokristjan dr. 
Berzanti. Ta je predložil dežel
nemu svetu tudi program, ki ga 
nova uprava namerava izvajati.
V resnici ne gre za nov program 
temveč za nadaljevanje starega.
V resnici se nova deželna uprava 
predstavlja brez pravega progra
ma.

V izjavi, ki jo je dal predsednik 
Berzanti, je med drugim rečeno, 
da je nova deželna uprava izraz 
politične volje krščansko-demo- 
kratske, socialistične in republi
kanske stranke na deželni ravni ; 
da bo ta uprava predložila dežel
nemu svetu v odobritev odloke, 
ki so v zvezi z deželnim progra
miranjem, kdkor tudi vprašanja, 
ki so v zvezi izrednimi državnimi 
nakazili, ki so potrebna za izvedbo 
programa. Poudaril je tudi, da bo 
nova uprava storila, kar je v nje
ni moči, da se uresniči načrt 
gradnje infrastruktur. Dejal je tu
di, da se bo uprava, kateri pred
seduje, trudila za izvajanje 
načrta CIPE na področju Trsta 
in Tržiča. Načrt CIPE je po nje
govem. sprejemljiv, še naprej se 
bo deželna uprava zavzemala za 
zgraditev jedrskega pospeševalca 
pri Doberdobu. Tako kot prejšnja 
se bo tudi sedanja deželna upra
va zavzemala za sprejem novega 
urbanističnega načrta, ki naj bi 
med drugim odpravil velika 
obstoječa neravnovesja v deželi 
itd. itd. Na koncu se je predsed
nik Berzanti spomnil tudi sloven
ske narodne manišine na Trža
ške in Goriškem. Značilno ie, da 
je priznal obstoj slovenske na
rodnostne skupnosti toda. ob
sodbe vredno je dejstvo, da 
ie prezrl Slovence, ki žive v vi
demski pokraiini. Povsem nespre- 
iemljiva pa je trditev, da je za 
slovenske probleme pristoina sa
mo država. Načelnik svetovalske 
skupine KPI v deželnem svetu ie v 
zvezi z iziavami Berzantiia dejal, 
da je deželni levi center v števil
nih protislovjih. Socialisti na de
želni ravni se ne držijo stališča, 
ki ga je spreielo vsedržavno vod
stvo njihove stranke, Deželni le- 
v' center ne upošteva voUe, ki so 
m izrazili volivci dne 26. ma^a. 
Čedalje zagovarja načrt CIPE če
ravno ie večina prebivalstva pro
ti temu načrtu, čeravno so proti 
njemu razne'krajevne ustanove in 
vse sindikalne oreanizaciie. če
ravno se je proti načrtu CIPE 
izrekel ves Trst tudi z nedavno 
sr>lošno stavko. Načelnik skupine 
KPI je zavrnil tudi stališče dežel
ne uprave glede slovenske na
rodne manišine ter grajal deistvo,

se pozablja na dejstvo, da slo- 
vens(ka narodnostna skupnost Ži
ri tudi v Benečiji in v Kanalski 
dolini.

Prihodnja številka 
„Dela“ bo izšla 31.

V zvezi s tem vprašanjem je 
govoril tudi svetovalec Dušan Lo- 
vriha. (Njegov govor skoraj v ce
loti objavljamo na tretji strani li
sta. Op. uredn.).

Kot Slovenci in kot komunisti 
nikakor ne moremo sprejeti sta
lišča, ki ga glede obstoja sloven
ske narodnostne skupnosti zavze
ma deželna uprava ter zagovarja 
njen predsednik.

Tudi Slovenska kulturno - go
spodarska zveza je poudarila, da 
ne more sprejeti stališča, naj 
vprašanja slovenske narodne 
manjšine v deželi rešuje izključ
no država. V izjavi, ki jo je po
slala dr. Berzantiju je med dru
gim rečeno, da je bila prepriča
na, da bo program vseboval ob
veznosti do slovenske manjšine 
v obsegu in teži, ki bi bile sklad
ne, z večkrat poudarjenimi ob
ljubami obeh najmočnejših vlad
nih strank. Predvsem smo priza
deti, tako je rečeno v izjavi SKGZ, 
da se je predsednik deželne u- 
prave omejil samo na Slovence 
na Tržaškem in Goriškem. Naša 
dežela ima posebni statut zara
di prisotnosti narodnostne skup
nosti, poleg tega že sama zami
sel o deželni ureditvi na splošno 
sloni na nujnosti, da dežela ure
ja tista specifična vprašanja, ki 
jih država zaradi sedanje raznoli
kosti ne more. Člen 3 posebne
ga statuta zagotavlja Slovencem 
enakopravnost, Iker smo v naši 
deželi realnost in njena specifič
nost, zaradi tega mora tudi de
želna uprava ukrepati o sloven
skih vprašanjih. Slovenci smo u- 
pravičeno na stališču, da mora
ta deželni svet in deželni odbor, 
terjati od osrednjih oblasti po
oblastila, da bo dežela urejala na
ša vprašanja. Preveč je nerešenih 
vprašanj.

wmr ■
Pretekli teden so prišle v Italijo tri odposlanke vietnamskih žena. V Rimu in v drugih velikih mestih so 
bile izredno prisrčno sprejete. Množice demokratov so še enkrat izpričale svojo solidarnost z vietnam
skim ljudstvom, ki se junaško bori proti ameriškemu napadalcu. V ponedeljek, 15. julija bodo vietnam
ske žene v Trstu. Ob 20.30 jih bomo pozdravili v kinu Ritz. Preko njih bomo izrazili svojo vzajemnost 
z vietnamskimi partizani in vsem vietnamskim narodom (Bralce vabimo, da si pravočasno preskrbijo va
bilo za vstop v dvorano. Dvignejo ga lahko v krožkih Zveze italijanskih žena — UDI ali pa na pokra

jinskem sedežu omenjene organizacije v Trstu — Ulica s. Lazzaro, 16).
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Posledice zgrešene politike
Deželni komite KPI je pred ne

davnim razpravljal o gospodar
skem položaju v deželi, te dni pa 
je objavil sporočilo in izdal letak 
v .katerem je rečeno :

Položaj, ki je nastal v Trstu, 
je posledica zgrešene politike, za
radi katere trpi vsa dežela. Ta
ko imenovani «načrt» CIPE, ki 
ukinja ladjedelnico Sv. Marka ter 
deklasira bistveno strukturo trža
škega gospodarstva, predstavlja 
veliko škodo za celotno gospodar
stvo v deželi.

Dosedanja vladna politika je 
povzročila deklasacijo temeljne 
industrije in nenehno zmanjše
vanje števila zaposlenih na vseh 
proizvajalnih področjih; povzro
čila je krizo, ki postaja čedalje

Festival„Dela“ v Dolini 
3., 4. in 5. avgusta

julija

Tudi letos bo v okviru festivala Dela v Dolini več pomembnih kultur
nih prireditev. Predviden je nastop pevskih zborov, foklorne skupine 
in godbe iz Brega. Nastopila bosta tudi folklorna skupina in godbeni 
ansambel z Jesenic. Omenjena fol doma skupina je že večkrat gosto
vala v raznih krajih Slovenije in tudi v nekaterih italijanskih mestih, 

kjer je dosegla lepe uspehe.

hujša in v kateri so se znašla 
tudi mala in srednja industrijska 
podjetja. Ta politika je povzro
čila upadanje pristaniškega pro
meta, krčenje števila prebivalstva, 
izseljevanje mladine ter kvalifici
rane delovne sile.

To so posledice zunanje, notra
nje in ekonomske politike, podre
jene interesom NATO in SET, ki 
vedno bolj potiskata ob stran ne 
le Trst (kot veliko mednarodno 
pristanišče in industrijsko sredi
šče) temveč vso deželo Furlani j o- 
Julijsko krajino, kot deželo brez 
gospodarja, kot bojno področje, 
namenjeno za vojaško vežbanje in 
področje tujih vojaških oporišč.

To so sadovi politike, ki pre
prečuje javnem sektorju (IRT, 
ENI, ENEL, Finmare, AMMI itd.), 
da bi vršil pravilno vlogo pri raz
voju industrije, prometa, kmetij
stva. IRI, namesto, da bi pospe
ševala razvoj je podrejena vlada
jočim monopolom in SET. Po 
drugi strani podjetja z državno 
udeležbo izkoriščajo delovno si
lo, slabšajo pogoje delavcev. Tako 
vodenje povzroča tudi porast nez
god pri delu.

Hiranje ladjedelnice Sv. Marka, 
prenehanje obratovanja ladjedel
nice v Miliah in tovarne OMFA 
v Tržiču, zmaniševanie števila za
poslenih v nodietjih IRI v Trstu, 
Tržiču in Gorici, odložitev poso
dobljenja rudnika v Rajbliu itd. 
so posledica zgrešene politike.

Izraz negativne politike je tudi 
petletni načrt, ki ga ie svoičas 
predložil minister Pieraccini, 
načrt, ki ne usnošteva zahtev in 
potreb naše dežele, ne upošteva 
predlogov, ki so bili predloženi. 
Petletni načrt, ki ga je odobril 
levi center, so negativno ocenile 
tudi sindikalne organizacije, raz
ne (krajevne ustanove, strokovna 
združenja.

Potrebna in nujna je nova po
litika. Zahtevo po novi politiki 
so potrdile tudi manifestacije, do 
katerih ie prišlo pred nedavnim 
v Trstu in drugih krajih v deže
li. Predvsem je potrebna taka 
zunanja politika, ki bo deiansko 
upoštevala ter spoštovala medna
rodno vlogo, ki jo imata Trst in

dežela Furlanija - Julijska kraji
na. Potrebno je ukiniti vojaške 
služnosti ter istočasno sprejeti 
ustrezne ukrepe za razvoj prome
ta, za kar pa je potrebna odgo
varjajoča cestna in železniška po
vezava. Potrebna je tudi no
va pomorska politika, ter refor
ma državnih udeležb in temeljita 
revizija tako imenovanega načrta 
CIPE.

Trst in dežela ne moreta ča
kati. To so potrdili boji tržaških 
delavcev, splošna stavka, ki je za 
24 ur popolnoma paralizirala tr
žaško mesto in pokrajino, sploš
na stavka v Tržiču v obrambo 
tovarne Solvay, kateri grozi za- 
pretje.

Tako poudarja deželni komite 
KPI za Furlanijo - Julijsko kraji
no in obenem pristavlja:

«Ta vprašanja pa se ne rešu
jejo s policijskimi nastopi proti 
delavcem, kot se je dogajalo prejš
nje tedne v Trstu. Nasprotno, po
licijsko nasilje še bolj otežkoča 
odnose med državo in državljani.

Ta vprašanja se ne rešujejo z 
neupoštevanjem zahtev, ki prihajajo 
iz. delavskih vrst in tudi iz voli
tev, ki so bile 19. in 26. maja.

Levi center proti 
enotnemu nastopu
Tržaški pokrajinski svet je na 

dveh svojih zadnjih sejah razprav
ljal o gospodarskem položaju v 
Trstu. Osnova za razpravo je bila 
resolucija, ki jo je že pred več 
meseci predložila svetovalska sku
pina KPI. Tej resoluciji so sle
dile še druge, ki so jih predložili 
demokristjani, socialisti, misovci 
in liberalci. V resnici bi bil moral 
pokrajinski svet razpravljati o o- 
menjenih vprašanjih še pred vo
litvami. To pa ni bilo pogodu 
strankam, ki sestavljajo levi cen
ter.

Resolucija svetovalcev KPI zah
teva, naj se pokrajinska uprava 
obveže, da bo zahtevala revizijo 
načrta CIPE v kolikor se tiče 

(Nadaljevanje na 4 strani)
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Napadalec mora 
zapustiti Vietnam!

Vietnamske notranje zadeve bo rešilo viet
namsko ljudstvo brez tujega vmešavanja

Skupščina Demokratične republike Vietnama je razpravljala o 
perečih vprašanjih, ki jih je povzročila ameriška agresija, o boju 
proti ameriškim napadalcem in njihovim plačanim pomagačem o 
naporih za dosego pravičnega miru. Na zasedanju je predsednik 
vlade Fan Van Dong ponovno poudaril veljavnost štirih točk vlade 
in programa Narodno osvobodilne fronte Vietnama. Te točke so: 
1. vlada ZDA mora svojo napadalno vojno proti vietnamskemu ljud
stvu končati; 2. umakniti mora čete ZDA in njenih zaveznikov iz 
Južnega Vietnama in brezpogojno mora prekiniti bombardiranje in 
vse druge vojne operacije nad celotnim ozemljem Demokratične 
republike Vietnama; 3. vsa vprašanja v Južnem Vietnamu mora 
reševati južnovietnamsko ljudstvo samo ter v skladu s političnim 
programom Narodno osvobodilne fronte brez tujega vmešavanja; 
4. ponovno zedinjenje Vietnama mora na podlagi demokracije in 
brez zunanjega vmešavanja rešiti z mirnimi sredstvi vietnamsko
ljudstvo.

Iz poročila predsednika Fam 
Vam Donga na omenjenem zase
danju skupščine povzemamo na
slednje ;

Imperialisti ZDA so našo deže
lo potisnili v vojno. To so vojni 
izzivalci in napadalci, ki delajo 
zločine nad ljudstvom, zločine, ki 
jih bo večina človeštva vedno ob
sojala. Odgovorni so za vsa svo
ja vojna dejanja. Ljudstvo Juž
nega Vietnama se od vsega za
četka napadalcu močno in odloč
no upira. Ko so napadaloi razši
rili vojno na ves Vietnam, se je 
vietnamsko ljudstvo s podvojeno 
močjo in večjo odločnostjo dvigni
lo proti njim. Vietnamsko ljud
stvo Združenim državam Amerike 
ni nikoli storilo ničesar žalega. 
Kakšno pravico imajo ameriški 
imperialisti, da pošiljajo svoje, 
čete in napadajo našo deželo? Za
radi tega je vse naše ljudstvo, 31 
milijonov Vietnamcev, složno 
sklenilo, da se bojuje in da pre
maga sovražnika, ne glede na to, 
kdo je. Vsi Vietnamci imajo pra
vico, da se postavijo drug poleg 
drugega in se ramo ob rami bo
jujejo zoper sovražnika. To je 
sveta pravica vietnamskega ljud
stva, ki med ljudstvi vsega sveta 
uživa simpatije in krepko pod
poro.

Vlada Združenih držav Ameri
ke je vojni izzivalec in napada
lec ter je zato treba odločno 
ovreči fantastične trditve, da vo
di Severni Vietnam agresijo pro
ti Južnemu Vietnamu; ovreči je 
treba druge lažne trditve, kot n. 
pr. zahteve po «recipročnosti» in 
«vzajemni deeskalaciji». ZDA so 
vojno in agresijo izzvale in jo 
morajo tudi končati. ZDA so izvr
šile eskalacijo, zato morajo ures
ničiti tudi deeskalacijo !

Ni mogoče govoriti 
o odkupnini

Vietnamsko ljudstvo in vlada 
Demokratične republike Vietna
ma odločno podpirata boj azij
skih, afriških in latinskoameri
ških ljudstev za narodno osvo
boditev; podpirata gibanje za na
rodno osvoboditev črnskega pre
bivalstva v Združenih državah 
Amerike; podpirata boj arabskih 
dežel zoper agresijo izraelskih 
reakcionarjev, ki so orodje ame
riškega imperializma; podnirata 
boj tistih dežel, ki si prizadevajo 
zgraditi napredno družbo in 
učvrstiti neodvisnost ; podpirata 
boj delavskega razreda in ljud
stev v kapitalističnih deželah, boj 
za demokratično svobodo ter 
končno podpirata boj vseh liud- 
'Slev sveta, ki se bojuiejo proti 
napadalnemu in vojnohuiskaške- 
mn ameriškemu imperializmu.

Odločno podpiramo boj laoške- 
ga ljudstva, ki je usmerjen v 
uresničitev ženevskih sporazu
mov o Laosu in toplo pozdrav
ljamo zmage tega ljudstva, ki va
rujejo in stopnjujejo obrambo 
osvobojenih pokrajin, zavračajo

napade ameriških imperialistov in 
njihovih pomagačev.

V boju proti ameriški agresiji 
in za narodno osvoboditev naše 
ljudstvo uporablja vse načine bo
ja ter do kraja izkorišča vse 
možnosti za dosego največjih u- 
spehov tako na diplomatskem kot 
na vojaškem in političnem ob
močju.

Naslanjajoč se na pravičnost 
naše stvari, to je na boj za na
rodno neodvisnost in resničen 
mir, na zmage v vojaškem in po
litičnem boju v naši deželi, pred
vsem na jugu, na veliko in moč
no podporo socialističnih dežel 
in ljudstev vsega sveta, vključu
joč pri tem tudi napredno ame
riško ljudstvo, smo svoj diplo
matski boi postopoma razširili in 
uspeli razkrinkati zahrbtne ma
nevre ameriških imperialističnih 
napadalcev.

Mračni načrti 
ameriških Imperialistov

Nikakor ne moremo govoriti o 
odkupnini, ki naj bi jo plačali 
razbojnikom! Mir bo sklenjen v 
tistem trenutku, ko bodo ZDA 
končale vojno proti naši deželi 
in ko se bodo iz Južnega Vietna
ma umaknile ameriške čete in ti
ste čete, ki Američanom poma
gajo.

Vietnamsko ljudstvo ljubi mir, 
toda to mora biti resničen mir z 
resnično neodvisnostjo in svobo
do. Takšno je naše načelno sta
lišče.

Popolna nesmiselna trditev a- 
meriških vladajočih krogov je to, 
kar imenujejo «obveznosti» do 
Južnega Vietnama. Kakšna je ta 
obveznost in do koga? Je to ob
veznost do ubijalcev vietnamske
ga ljudstva? Kakšno vrednost 
ima «obveznost» do skupine iz- 
daialcev, ki jih prezirljivo 
odklanja in obsoja vse vietnam
sko ljudstvo in vse napredno 
človeštvo?

Znani so mračni načrti ameri
ških imperialistov, da za vselej 
razdelijo Vietnam, da spremeni
jo južni del naše dežele v kolo
nijo novega tioa ter v ameriško 
voia.ško bazo. V tem je tudi izvor 
ameriške napadalne vojne zoper 
našo deželo. V tem je nesram
nost in nevaren značaj ameriških 
«obveznosti».

Zaradi tega se je naše ljudstvo 
odločilo usmeriti svoj boj zoper 
obsedne načrte ameriških impe
rialistov, ki žele za zmerom obdr
žati Južni Vietnam. Prav zato, da 
bi uresničili ta načrt, ameriški 
imperialisti poskušajo vse, da bi 
spodbudili svoje plačance - saj- 
gonsko lutkovno vlado, izdajal
sko kliko, ki predstavlja v očeh 
našega ljudstva in vsega sveta sa
mo poganjek ameriške kolonia
listične vojne v Južnem Vietna
mu. Ameriški vladajoči krogi se 
trmasto oklepajo tako imenova- 

(Nadaljevanje na 4. strani)

„Dan slovenske kulture"

Veličasten shod v Doberdobu

Ob priliki dneva kulfure so v Doberdobu odprli prenovljeni sedež 
prosvetnega društva Jezero. Na otvoritveni svečanosti, ki jo je vodil 
predsednik društva, sta govorila doberdobski župan Andrej Jarc in 

predsednik Slovenske prosvetne zveze dr. Robert Klavaty.

Prav gotovo ne pretiravamo, a- 
ko trdimo, da take manifestacije, 
koi je bila 22. junija 1968 v Do
berdobu še ni bilo. Prav gotovo 
bo ta dan ostal zapisan v analih 
in se ga bodo spominjali tudi 
naši zanamci. V resnici je bila do- 
berdobska manifestacija tako po
membna kot so bili nekdanji ta
bori, na katerih so naši predni
ki izpričevali svojo narodno za
vest in terjali svoje pravice.

Že v zgodnjih popoldanskih u- 
rah se je začela zbirati v Dober
dobu velika množica in ob napo
vedani uri se je vršil spored. Na
stopili so združeni pevski zbori, 
najprej v mešani in nato v mo
ški zasedbi. Mogočne so odmeva
le slovenske narodne, umetne in 
partizanske pesmi. Nastopili so 
pevci in pevke iz Bolj unča, Do
line, Boršta, Ricmanj, Padrič, 
Trebč, Repna, Saleža - Zgonika, 
Proseka - Kontovela, Križa, Do
berdoba, Dola-Poljan, Ronk, štan- 
dreža ter pevci tržaškega Gallu
sa. Krasen pogled na natrpani o- 
der, mogočen odmev melodij ! Na
stopile so pihalne godbe iz Trebč, 
Nabrežine in Doberdoba; nasto
pila je folklorna skupina iz Bor
šta ter zaplesala domače in srb
ske plese ; nastopili so mladi fant
je iz Steverjana ter posredovali 
splet narodnih viž.

Jože Jarc, ki je v svojstvu pred
stavnika prosvetnega društva Je
zero iz Doberdoba odprl mogoč
no prireditev ter pozdravil vse 
navzoče, je med drugim poudaril:

«Doberdobci in še posebej go- 
riški Kraševci se čutimo nadvse 
zadovoljni, da se tako pomembna 
manifestacija prireja v našem 
kraju, ki ima za seboj krvave do
godke izpred 50 let, kakor tudi 
protifašistično vstajo izpred 25 
let, ko so ljudske množice ravno 
v teh krajih začele prve partizan
ske bitke.

Pred 50 leti so bili naši kraji 
protagonisti krvavih dogodkov, 
pred 25 leti pa protagonisti upo
ra proti nacifašizmu naši ljudje 
— Slovenci, protifašisti, ki so 
skupno z italijanskimi tovariši 
zapisali prve slavne strani zgo
dovine, ki nam je prinesla na
rodno svobodo in pa možnost, 
da lahko prirejamo takšne mani
festacije, kot je današnja in se 
borimo za vedno večje priznanje 
naših narodnih pravic.

Naj se na današnji manifestaci
ji spomnimo tudi razdobja izpred 
100 let, ko so naši predniki v 
narodnem preporodu začeli usta
navljati prve čitalnice in s tem 
polagati temelje našega narodne
ga in kulturnega življenja».

Boris Race, predsednik Sloven
ske kulturno gospodarske zveze 
je v slavnostnem govoru med dra
gim poudaril :

«Predvsem je treba čestitati 
Slovenski prosvetni zvezi in pro
svetnim društvom, da tako sveča
no proslavljajo stoletnico ustanav
ljanja slovenskih čitalnic, čestita
ti pa je treba tudi prebivalcem 
Doberdoba, da se prav v tej lepi 
in za nas Slovence tako pomemb
ni vasi vrši osrednja proslava. 
Slovenska prosvetna zveza in 32 
včlanjenih društev so upraviče
ni organizatorji te proslave, saj 
imajo prav ta društva najbolj 
množično prostovoljno organizira
no osnovo, kjer naš delovni člo
vek spoznava bogastvo kulture 
svojega naroda, kjer se mu utrju
je prepričanje v lepoto materine
ga jezika in slovenske pesmi, ker 
na plemenit način manifestira 
svojo narodno pripadnost. Pro
svetno društvo mu daje tudi mož
nost, da se čim delj časa zadržu
je v slovenskem krogu. Prosvetna 
društva so torej skupaj s tiskom 
najučinkovitejši vsakdanji ust
varjalec narodne zavesti sloven
skega delovnega človeka pri nas. 
Prosvetna društva in drage manj- 
šinke ustanove so tudi najprimer
nejša oblika narodnoobrambnih 
organizacij, kjer najdejo skupno 
govorico ljudje širšega razpona 
politične pripadnosti.

Proslavljamo 
petindvajsetletnico 
upora proti fašizmu

Velika večina slovenskih ljudi 
pri nas pripada tistemu široke
mu krogu, ki vidi v viziji sveta 
brez krivic, izkoriščanja, v enako
pravnosti med ljudmi in bratstvu 
med narodi tudi dokončno izpol
nitev vseh zahtev in potreb naše 
še tako neenakopravne narodne 
skupnosti. Zaradi tega ne mara 
ločevati boja za uresničitev te vi

zije, ki bo osrečila vse delovne 
ljudi, ne glede na narodnost, od 
boja na naše narodne pravice. 
Dobro se pa tudi zaveda, da v 
podrejenih razmerah, v katerih 
Slovenci živimo, uresničitve pra
vičnejšega sveta ne bi dočakali 
kot Slovenci, brez vsakdanjega bo
ja za naše narodnostne pravice, 
brez stalnih zahtev po izpolnitvi 
naših potreb in ne da bi vsak 
dan izpolnili še tako majhno pri
dobitev. Lepših dni ne bi doča
kali kot Slovenci brez delujočih 
slovenskih narodnoobrambnih, 
kulturnih, strokovnih, vzgojnih 
in športnih organizacij. Zaradi te
ga ni čudno, če je večina prosve- 
tarjev in organizatorjev v naših 
društvih in organizacij prav iz 
te fronte. Prav to dejstvo potrju
je, da ni čudežne niti ene same 
formule — na katero nekateri 
prisegajo — ki bi nam zagotavlja
la, da se bomo obdržali kot Slo
venci. V naših razvejanih poli
tičnih razmerah je očitno več o- 
blik boja za našo ohranitev in za 
naše pravice.»

V nadaljevanju svojega govora 
je Boris Race med drugim dejal :

«Letos proslavljamo petindvaj
setletnico upora primorskega ljud
stva proti nacifašizmu. Z velikan
sko silo je takrat udarilo na dan 
vse tisto, kar se je v našem člo
veku nabiralo v desetletjih zati
ranja in fašističnega terorja. S 
ponosom nas navdaja množični 
značaj vstaje in junaštvo borcev 
proti številčno in neprimerno bo
lje opremljenim ter organizira
nim vojaškim silam, ki so iz mest 
in ravnin potisnile partizansko 
vojsko v gozdove, toda niso mogle 
streti uporniškega duha našega 
ljudstva. Z nenotešliivo želio po 
narodni svobodi s trno odločnost- 
io streti nacifašizem, kot naihui- 
še zlo človeštva in z jasnim ci- 
liem, da obračuna s krivičnim re
dom. je naše liudstvo pod zasta
vo narodne osvoboditve in pod 
zastavo dokončno osvoboditve 
človeka, dobojevalo zmago.

Svoj govor je Boris Race za
ključil takole:

«Ni slučaj, da smo se za to 
nomembno proslavo zbrali v Do
berdobu, v vasi, ki spominja na 
trpko preteklost. Slovenski fant
ič so stoletja krvaveli za svoje 
tlačitelie, ki so nrav okoli te vasi 
v prvi svetovni vojni pehali v 
smrt tisoče mladih slovenskih 
življenj. Doberdob je tako postal 
simbol stoletnega krvavenja in 
žrtvovanja slovenskega liudstva. 
Toda postal je tudi opozorilo nam 
vsem, da morajo biti dokončno 
za nami časi, ki so ustvarjali Do
berdob.»Skupina deklet iz Doberdoba, Jamelj, Dola in Poljan v narodnih nošah.
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Govor tovariša Dušana Lovrihe v deželnem svetuSMa nrašaia m remile dežela

Tovariš Dušan Lovriha je sv;j prvi govor v deželnem svetu 
v celoti posvetil vprašanjem slovenske narodnostne skupnosti. 
Med drugim je paudaril, da so vprašanja Slovencev v deželi Furla
ni j i-Julijski krajini prvenstvene važnosti ter da ta vprašanja komu
nisti tesno povezujejo z vprašanji demokracije in avtonomije. 
Poudaril je tudi, da kot Slovenci in kot komunisti ne moramo spre
jeti dejstva, da deželna uprava pozablja na to, da živijo Slovenci 
tudi v videmski pokrajini.

«Neupoštevanje tega zgodovin
skega dejstva se prav gotovo ne 
more smatrati kot neka pomota,
pač pa kot protidemokratično de
janje, ki bi v omikani državi, 
kakršna je Italija z demokratično 
republiško ustavo, ki je sad osvo
bodilnega boja, ne bi smela naj
ti mesta, če je bil takšen odnos 
lasten raznim liberalnim, monar
hističnim in fašističnim vladam 
v dobi od 1866 do 1945 leta, bi 
ga mogli zgodovinsko gledano tu
di razumeti, toda danes, v letu 
1968, po več kot 20 letih od uve
ljavitve demokratične in republi
ške ustave, si tako zamišljenih 
političnih odnosov strank iu lju
di, ki se sklicujejo na demokra
cijo in svobodo, ne moremo za
misliti. Toliko manj si moremo 
takšen političen odnos zamisliti 
v okviru avtonomne dežele, ki i- 
ma poseben statut prav zato, ker 
na njenem ozemlju živi in deluje 
slovenska narodna manjšina in to 
ne le na Tržaškem in Goriškem 
temveč tudi v videmski pokrajini. 
Glede tega vprašanja, ki je tako 
važno, se moramo sporazumeti, 
ali slovenska narodna manjšina v 
videmski pokrajini obstaja, in v 
pritrdilnem primeru je naša člo
večanska dolžnost tej manjšini 
zagotoviti iste pravice, ki jih uži
vajo ali bolje povedano, ki bi jih 
morali uživati Slovenci na Trža
škem in Goriškem. V nasprot
nem primeru naj večina v de
želnem svetu sprejme nase zelo 
veliko odgovornost ter naj izja
vi, da v videmski pokrajini Slo
venci ne obstajajo. Glede tega na
čelnega vprašanja ne more biti 
nobenega izmikanja in o njem ni 
moč molčati.

Izjave predsednika 
deželne uprave

V programskih izjavah se je 
predsednik deželne uprave obve
zal, da bo deželna uprava zahte
vala od države ustrezne ukrepe 
za še ne popolnoma rešena vpra
šanja, ki so očitno zelo pomemb
na za slovensko manjino.... Zdi 
se mi, tako je v nadaljevanju 
svojega govora podčrtal tovariš 
Dušan Lovriha, da je prejšnji de
želni svet pogostoma pozival, naj 
sprejme primerne pobude ter naj 
pospešuje ukrepe za reševanje 
vprašanj, povezanih s slovensko 
narodno manjšino v Italiji. Me
nim pa, da to delo v preteklosti 
ni bilo opravljeno, in če se ne 
motim, je levi center sicer z le
pimi besedami priznaval pravil
nost demokratičnih načel za na
rodno manjšino, toda ko je šlo 
za to, da bi napravil stvarne ko
rake pri državnih organih, se je 
izgovarjal na znano razsodbo u- 
stavnega sodišča, po kateri dežela 
ni pristojna za obravnavanje in 
reševanje zadev in vprašanj slo
venske narodne manjšine. V prejš
nji zakonodajni dobi je dežela 
konkretno delovala le v dveh sme
reh, ki nista niti bistvene važno- 
stj. In res, na predlog komuni
stične svetovalske skupine je de
želni odbor vključil v tako ime
novani zakon «Ì + 1» od 4. apri- 

1966, med pristojnosti pred
sedstva deželnega odbora zadeve, 
ki se tičejo uveljavljanja člena 3 
statuta in kasneje je, ponovno

na predlog komunistične skupi
ne, deželna uprava ustanovila u- 
rad, ki se ukvarja s temi zade
vami. Poleg tega je na zelo po
goste zahteve komunistične sku
pine deželni odbor dal prispevke 
za dejavnosti, ki jo opravljajo 
slovenske ustanove, organizacije 
krožki ter kulturna, športna in 
socialno - skrbstvena združenja. 
Slovenska javnost še ni mogla 
zvedeti, kako je deloval urad 
predsedstva deželnega odbora, 
prispevki in podpore pa so bi
li prava malenkost, ki ne more 
zadovoljiti pričakovanj Slovencev, 
tudi zato, ker ni odbor nikoli 
upošteval dejstva, da ima sloven
ska manjšina več potreb, ker jo 
je fašizem skozi 25 let zatiral. Ra
zen tega ni prejšnji ali bolje 
povedano nista prejšnja deželna 
odbora prve zakonodajne dobe 
ničesar storila. Ker je dejansko 
stanje po prvi zakonodajni dobi 
takšno, bi bilo pravično, da bi 
nam večina, ki se je ustvarila v 
začetku druge zakonodajne dobe, 
povedala kaj več o svojih name
nih glede tega vprašanja. V resni
ci pa smo tam, kjer smo bili prej. 
Nasprotno, po bolj kritični pre
soji izjave predsednika Berzanti- 
ja smemo reči, da je bil naprav
ljen celo kak korak nazaj, saj se 
ne govori več o slovenski manj
šini v deželi, marveč samo o slo
venski manjšini na Tržaškem in 
Goriškem; govori se tudi o ne
katerih nerešenih vprašanjih, 
medtem ko se na splošno ve, da 
je treba rešiti vsa vprašanja or
gansko in ne le v besedah.

Predsednik Berzanti meni, da 
bi treba zahtevati rešitev nekate
rih vprašanj, naj država reši ne
katera vprašanja, ne omenja pa 
dejstva, da bi morala vprašanja 
reševati dežela sama, ko se ve, 
da nismo dobili iz Rima drugega 
kot fragmentaren žakon o sloven- 
skih šolah na Tržaškem in Go
riškem in ko se še bolje ve, da 
ni rimska vlada storila doslej no
benega koraka da bi načela ne
rešena vprašanja slovenske manj
šine v Italiji, kaj šele da bi pre
pustila deželi v pristojnost tista 
vprašanja, ki bi jih ona mogla 
in morala reševati.

Torej globalne rešitve manjšin
skih vprašanj ni niti v izjavah,

ki jih je v imenu odbora prika
zal dr. Berzanti. Te pa so lahko 
predmet kritike, saj predstav
ljajo korak nazaj v primerjavi z 
nekaterimi formalnimi izjavami 
v pretekli zakonodajni dobi, ko 
se ni postavljalo vprašanje teri
torialnih omejitev, ko ni šlo — 
vsaj z besedami — za to, da bi 
si umili roke in prepustili vpra
šanje državi, ko se je priznavalo, 
čeprav s stisnjenimi zobmi, da 
so nerešena vprašanja zelo števil
na. Vendar je načelno vprašanje 
samo eno : ali ima dežela na osno
vi člena 3 določene kompetence 
ali jih nima? Če je odbor levega 
centra odločil — čeprav je bivši 
minister Tolloy v svojem volil
nem intervjuju «Primorskemu 
dnevniku» bil drugačnega mnenja 
— da je člen 3 brez slehernega 
pomena, potem se postavlja vpra
šanje, kakšni so tisti koraki, ki 
jih namerava storiti pri osrednji 
vladi, da bi se našle ustrezne re

šitve za uveljavitev ustave? Aii 
se namerava posredovati pri 
osrednji vladi, da bi ta poiskala 
neko globalno rešitev, kot jo sku
šajo najti za Južno Tirolsko, ali 
se, nasprotno, skušajo reševati 
vprašanja drugo za drugim brez 
neke jasne programske pred
stave?

Vsa ta vprašanja postavljam — 
tako je podčrtal svetovalec D. 
Lovriha — kot Slovencev in kot 
komunist, postavljam jih odboru 
in predsedniku Berzantiju, pa tu
di podpredsedniku, kolegu Enzu 
Moru, ki je v pretekli upravni do
bi v svojstvu svetovalca pogosto
krat prikazal zanimive in obe
nem pozitivne izjave v zvezi s 
slovensko narodno manjino. Važ
no je ob tej priložnosti pouda
riti, katera so nerešena vpraša
nja, tako da bo vsakomur jasno, 
da se jim ne bo moč ogniti z ne
kaj priložnostnimi frazami.

Pomanjkanje politične volje
Kot prvo in osnovno se postav

lja vprašanje porazdelitve pristoj
nosti med državo in deželo, člen 
3 naj bo predmet proučevanja in 
razprave med ustreznimi organi 
države in dežele, da bi se ugoto
vilo, katere vprašanja sodijo na 
osnovi členov 4., 5., 6. in 7. po
sebnega statuta na področju de
želne pristojnosti in katera, nas
protno, predstavljajo izključno 
področje države dejavnosti. V 
prvi zakonodajni dobi se v tem 
pogledu ni storil niti korak na
prej, v izjavah Berzantija ni gle
de tega zaslediti prav ničesar. 
Kakšna jamstva naj potem takem 
ima slovenske narodna manjšina, 
da bo do še nerešena vprašanja 
načeta in rešena?

Spričo tega je moč reči, da ob
staja določeno pomanjkanje kon
kretne politične volje in da je to 
pomanjkanje politične volje po
sledica neke ozke miselnosti, ki 
vsepovsod vidi neke namišljene 
nevarnosti, obenem pa ogroža na
čela demokracije, svobode in e- 
nakopravnosti.

Če se hočem dotakniti posa
meznosti, bi moral tudi vprašati, 
kakšne namene ima odbor v zve
zi z vprašanjem rabe slovenske
ga jezika v deželnih organih, da 
ne omenjam tistega, kar bi bilo 
treba storiti glede njegove rabe 
v okviru državnih ustanov ( na so
dišču, v šolskih skrbništvih, v 
poštnih in finančnih uradih, na

policiji in prefekturi itd.). Odgo
vor na to smo prejeli danes, ko 
mi ni bilo v tej dvorani dovolje
no spregovoriti v materinem je
ziku, kar nas navaja na dvom 
glede dejanj dobre volje do slo
venske narodne manjšine, ki se 
skuša ohraniti v podrejenem po
ložaju. Svobodna raba nekega je
zika s strani pripadnikov dolo
čene narodnosti je značilnost, ki 
označuje neko napredno družbo 
v nasprotju z ono, ki je zaostala. 
V trenutku, ko neka družba one
mogoči rabo določenega jezika v 
javnosti oziroma v odnosih med 
državljani in organi oblasti, po
meni, da gre bodisi za zaostalo 
družbo, bodisi za to, da se skuša 
s pomočjo protidemokratičnih 
metod pritiska preprečiti enako
pravnost odnosov v pri enega de
la družbe in s tem nasilno pri
praviti ta del družbe do tega, da 
si izbere neki drug občevalni je
zik. Seveda predstavlja to odloči
len korak na poti k asimilaciji in 
raznaroditvi, se to je usmerja na 
pot uničevanja določenega dela 
družbe.

Vprasuj'em : Ali je moč kaj ta
kega sprejeti v drugi polovici dvaj
setega stoletja?

Raba slovenskega jezika mora 
biti ne samo dovoljena, marveč 
je treba to omogočiti tudi v usta
novah in uradih dežele. Dežela 
mora pri državnih oblasteh izsi
liti ukrep, s katerim bo raba slo- 

( Nadaljevani e na 4. strani)

Stoletnica 
slovenske 

osnovne šole 
v Trebčah

Dne 30. junija so v Trebčah slo
vesno proslavili stoletnico sloven
ske šole. Za to priliko je uči
teljski zbor s sodelovanjem 
krajevnega prosvetnega društva 
Primorec in drugih vaščanov pri
redil v šolskem poslopju izredno 
uspelo razstavo slik in dokumen
tov, ki so v zvezi z življenjem te 
šole, v Ljudskem domu pa je bila 
prireditev s pestrim sporedom, na 
kateri so nastopili šolski otroci, 
vaški pevski zbor in godba, na 
sporedu je bila tudi krajša igra 
Srečanje, ki jo je napisal doma
čin Renato Kralj. Slavnostni go 
vor je imel učitelj Bruno Kralj. 
Ta je med drugim dejal:

«Minilo je sto let odkar so 
Trebenci odločno zahtevali šolo, 
ker so se zavedali, da jim bo le-ta 
nudila osnove narodnega jezika 
in da bo bistveno prispevala k 
temu, da se bo novim rodovom 
posredovala dediščina, ki so jo 
zbrali njihovi predniki. Zavedali 
so se, da mora edinole šola izo
braziti narod in ga kulturno dvi
gniti. Zadevali so se, da je narod 
brez šole zapisan nevednosti in 
zaostalosti.

Nismo bili med prvimi sreč
nejšimi, ki so že imeli svoje, kot 
npr. Bazovica, ki jo je imela že 
leta 1805 ali kot Opčine, ki so jo 
dobile že leta 1798, a nismo bili 
niti med zadnjimi, kar nam 
potrjuje statistika tržaške občine.

Pobudo za ustanovitev šole v 
Trebčah sta dala duhovnik Pahor 
in občinski delegat, domačin Va
lentin Kralj - Županov. Tržaški 
mestni svet je dne 12. oktobra 
1868 sklenil, da bodo v Trebčah 
odprli enorazredno šolo. Prvi uči
telj je bil Ivan šlunder. Redni 
pouk se je začel novembra istega 
leta. Že prvo leto je bilo vpisanih 
v šolo 80 otrok».

Bruno Kralj se je v svojem go
voru dotaknil raznih vprašanj, 
ki so v zvezi s trebensko šolo, 
Prikazal je vesele in žalostne stra
ni te šole, uspehe in tudi težave, 
na katere je zadevala. Pravilno je 
poudaril pomen izvenšolskega 
dela nekdanjih slovenskih uči
teljev.

DELO
glasilo KPI za slovensko 

narodno manjšino 
Direktor Marija Bemetič 

Odgovorni urednik 
Anton Mirko Kapelj 

Tisk : Tip. Riva - Trst - Ul. 
Torrebianca 12
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Iz goriške pokrajine

Vladimir

Festival 
našega 
tiska
v Doberdobu
13., 14. in 15. julija

SPORED :

Sobota, 13. julija;
ob 18. uri otvoritev ; ob 

‘20.30 nagradno tekmovanje 
v briškoli.

Nedelja, 14. julija:
ob 16. uri otvoritev kioskov; ob 19. uri zabavno popoldne, 

nastopata godbeni kvintet in pevski kvartet

Briški slavček
Ob 20.30 zborovanje. Govoril bo

poslanec ALBIN ŠKERK
Ob 20.30 nastopi znani ruski pevec

Vladimir
Ponedeljek, 15. julija:
ob 21. uri filmska predstava

Vse tri večere PLES. Igral bo ansambel 
„The Salvador"

«Katoliški glas»
Katoliški glas je zopet začel 

pogrevati gonjo proti demokra- i 
tični občinski upravi v Doberdo- 
bu. Med drugim skuša po svoje 
prikazovati «nekatere nepravil
nosti». Pri tem se sklicuje na 
razna pisma opozicije, odnosno 
ene same osebe, ki je v stalni o- 
poziciji, to je svetovalke Ferleti- 
čeve.

Zelo značilno je, da se je gonji 
proti demokratični občinski u- 
pravi v Doberdobu zadnje čase 
pridružil tudi pokrajinski sveto
valec prof. Kraner, (t.j. tisti Kra
ner, o katerem piše tudi knjiga 
«Sveti Urh», ki opisuje zločine 
belogardizma). Na zadnji seji go- 
riškega pokrajinskega sveta je 
Kraner zahteval namestitev komi
sarja v doberdobski občinski u- 
pravi. Seveda svoje zahteve ni 
utemeljil s potrebnimi argumenti.

Jasno je, da vse to stremi za 
enim samim ciljem, t.j. po diskre
ditiranju doberdobske občinske 
uprave. No, ta pobožna želja se 
ne bo uresničila, kajti večina do- 
berdoskih občanov priznava ob
činskemu odboru in županu zau
panje, ki ga zaslužita. Velika ve
čina doberdobskih občanov pozna 
težave, na katere zadevata občin
ski odbor in župan pri svojem 
delovanju, pozna njuno požrtvo
valnost.

V predzadnjih številki našega 
lista smo poročali, da je deželni 
nadzorni odbor posegel po prora
čunu doberdobske občinske u- 
prave. Med drugim smo poročali, 
da je nadzorni odbor črtal iz pro
računa za tekoče leto tudi znesek 
850.000 lir, namenjen za plače iz
rednih nameščencev. Poročali 
smo tudi, da bo zaradi tega po
sega doberdobska občinska upra
va prisiljena odpustiti iz službe 
enega cestarja in eno pomožno 
uradnico. In to se je, žal, tudi 
zgodilo.

Kat. glas je v zvezi s tem dvig
nil vik in krik. Ni pa bil toliko 
objektiven, da bi dodal, da je 
bila občinska uprava prisiljena { 
sprejeti nezaželjeni sklep zaradi !

pofvarja dejstva
sklepa nadzornega odbora. Niti z 
besedico ni ožigosal sklepa dežel
nega nadzornega odbora!

S prvim julijem je bila odpu
ščena pomožna uradnica Severi
na Baldan. Katoliški glas je zopet 
zaropotal, ker gre za ženo, ki pri
čakuje otroka. Seveda je zamol
čal, dejstvo, da sta župan Andrej 
Jarc in odbornik Černič posredo
vala pri deželnemu nadzornemu 
odboru za to, da bi upoštevajoč 
okoliščine, v katerih se omenjena 
uradnica nahaja, še naprej smela 
ostati na svojem delovnem me
stu. Toda nadzorni odbor se je 
odločno uprl. Pri tem naj omeni
mo, da je bila prizadeta namešče
na kot izredna uradnica, zato ni 
niti bila v organiku občinskega 
osebia. Zaradi tega je moral do
berdobski občinski svet vsake tri 
mesece izglasovati sklep, da ie 
lahko še nadalje ostala v službi. 
Nadzorni odbor je vedno ugovar
jal tem sklepom. Pi-ed tremi me
seci je nadzorni odbor sporočil 
občinski uoravi, da ne bo več 
dovolil podaljšanja službe ome- 
nieni uradnici. In tako ie nrišlo 
do odpustitve. V tem ie torci vsaj 
«nepravilnost», o kateri pisari 
Kat. glas, ko je pisaril o «nepra
vilnostih». ni omenjal vseh teh 
razlogov, katere je prav gotovo 
poznal.

Zoomo ie nisati o osebnih za
devah, toda ker ie že Kat. glas 
začel, ne moremo molčati.

Tečaj v goriškem 
dijaškem domu

V Slovenskem dijaškem 
domu bo tudi letos počitni
ški tečaj za popravne izpite 
s pričetkom v petek 2. av
gusta ob 8.30. Starši priza
detih otrok se lahko pozani
malo za podrobnejša pojas
nila in prijave pri Upravi 
Doma, ki je zainteresiranim 
na razpolago vsak delavnik 
od 10. do 12. ure.

S tržaškega 
ozemlja____

Partizanski tabor 
na Opčinah

Tretji partizanski tabor, ki je 
bil preteklo nedeljo na Opčinah, 
je izredno lepo uspel. Udeležila 
se ga je številna množica. Na 
zborovanju, ki je bilo v popol
danskih urah, sta govorila bivša 
partizana Dušan Lovriha in Eu
genio Laurenti. Prisotna je bila 
tudi delegacije Zveze borcev iz 
Nove Gorice. Po zborovanju je bil 
nadvse uspel kulturni spored. Na
stopila je foklorna skupina Tine 
Rožanc iz Ljubljane, Igrala je tu
di godba iz Trebč. V Prosvetnem 
domu je bila razstava slik iz osvo
bodilne borbe. Razstavljene so bi
le tudi slike padlih partizanov z 
Opčin, od Banov in s Konkonela.

Openski tovariši so sklenili, da 
bodo postavili padlim borcem do
stojen spomenik. V ta namen zbi
rajo denarne prispevke.

V počastitev spomina
Dne 13. julija poteka obletni» a 

prerane smrti nepozabnega tova
riša Rudija Wilhelma z Opčin.

V počasitev njegovega spomi
na darujeta Marija in Vladimir 
Wilhelm 2.000 lir za «Delo».

Novi »levičarji"
Skupinica nergačev, nezadovolj

nežev in pustolovcev je tik pred 
volitvami prišla na dan z novo 
«Slovensko levico». Izgledalo je. 
da bodo izvedli revolucijo. Zag
nali so se proti levičarskim si
lam, klevetali, blatili izvoljene 
predstavnike, predvsem komuni
ste. Svoje «levičarstvo» so potr
dili tudi s tem, da so se kaj kma- 
lu povezali z klerikalnim giba
njem, ki je vse prej kot pa levi
čarsko. Prepričani so bili, da bo
do prejeli vsaj eno mesto v de
želnem svetu. Toda zmotili so se.

Toda niso še omagali. Še pri
pravljajo teren za «revolucijo». 
Hočejo biti enakopravni partner
ji delavskih strank in sindikalnih 
organizacij. Radi bi solili pamet 
vsem in povsod. Pred kratkim so 
izdali tudi nekakšno «začasno gla
silo Mlada levica». To se jim je 
zdelo potrebno, ker je «mladina 
tista, id s svojo svežino duha in 
moči ter s svojo nekomprornis- 
nostjo, neutrudno poganja delov
no kolesje skupine in istočasno 
jamči dolgo bodočnost». Značil
nost novega «glasila» je v tem, 
da blati, kleveta, napada predvsem 
komuniste in vse, kar je napred
no usmerjeno. Priljubljena tarča 
je tudi «Primorski dnevnik. Še 
večja značilnost «glasila» pa je v | 
tem, da povsem pozablja na ti- i 
ste, ki so krivi, da slovenska na
rodnostna skupnost v naši deželi ! 
ne uživa pravic, ki bi jih morata 
uživati. Niti z besedico ne ome
nja tistih, ki teptajo pravice Slo
vencev v Italiji. Zakaj?

Nadaljevanje
Levi center
ukinitve ladjedelnice Sv. Marka, 
ukinitve, ki je tudi v nasprotju 
s potrebami po ladjah za trgo
vinsko mornarico; predlaga dalje 
naj pokrajinska uprava zahteva 
umaknitev in spremembo načrta 
o deželnem programiranju, ker 
ne ustreza razmeram in ne more 
biti kos položaju, ki je nastal v 
Trstu, saj nima ustreznih indi
kacij za dejanski razvoj ; in konč
no naj pokrajinska uprava spro
ži enotne akcije skupaj z naj
bolj prizadetimi občinami za to. 
da bosta parlament in vlada pra
vilno seznanjena z resnim polo
žajem v Trstu ter predlaga nuj
ne ukrepe, ki jih terja obstoječi 
položaj.

Razprava, ki se je nadaljevala 
kot že rečeno, na dveh sejah po
krajinskega sveta, je še enkrat 
potrdila, kako velika nasprotja 
prevladujejo v določenih politič
nih krogih. Za demokristjane je 
načrt CIPE najboljši in kot take
ga ni moč menjati, niti ni moč 
zahtevati, naj bi ga spremenili. 
Ta načrt je po njihovem mnenju j 
«najboljši začetek stvarnega pre- ! 
poroda tržaškega gospodarstva». 
Tisti, ki zahtevajo njegovo revizi
jo, tisti, ki zahtevajo npr., ohra
nitev ladjedelnice Sv. Marka so 
so po mnenju demokristjanskih 
prvakov «romantiki». Iz tega sle
di, da so delavci, ki nimajo per
spektiv za svoj obstoj in ki se 
odločno borijo za svoje pravice 
— «romantiki». Ves Trst, ki se je 
udeležil splošne stavke je — «ro
mantik».

Socialisti so v razpravi sicer 
priznavali, da načrt CIPE ni do
ber, da dejansko ni pravih per
spektiv za preporod tržaškega go
spodarstva. Priznavali so tudi po
trebo po spremembi načrta CIPE. 
Toda končno so klonili pred de
mokristjani.

Komunisti so predlagali, naj bi 
tudi upoštevajoč položaj, ki se 
je v zadnjem času še bolj za
ostril, izglasovali enotno resolu
cijo. Predlagali so med drugim, 
naj se pokrajinski svet zavzame 
za to, da bi na pristojnih mestih 
v Rimu spremenili svoje zadrža
nje. Toda še enkrat so zadeli na 
gluha ušesa prvaikov strank leve
ga centra. To je še en dokaz, da 
pri prvakih strank levega centra 
ni potrebne dobre volie in ne 
odločnosti v prizadevanjih za re
šitev perečih razmer. Pri njih 
prevladujejo utopistične sanje o 
gospodarskem preporodu, ki ga 
dejansko ni.

Zares žalostno je, da se niso 
ničesar naučili in da jim tudi ne
davni nastopi delavcev niso odpr
li oči.

Vietnam
ne «obveznosti», ki jo imajo do 
vietnamskih izdajalcev, da bi ta
ko zaobšli resnične obveznosti do
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ženevske konference iz leta 1954 
Toda vietnamsko ljudstvo in ljud 
stva vsega sveta zahtevajo, da st _ 
uresničijo sklepi iz leta 1954. Ob 
veznosti vlade ZDA so, da spoštu 
jejo ženevske sporazume o Viet
namu, da spoštujejo neodvisnost, 
suverenost, enotnost ter ozemelj
sko celovitost Vietnama.

Na različnih področjih boja 
proti ameriški agresiji smo v za
četku načelno stališče poudarjali 
zaradi tega, ker vsebuje željo in 
moč našega ljudstva. To stališče, 
ki je pravično, uživa močno pod- - 
poro ljudstev socialističnih dežel - 
in drugega sveta, vključujoč tudi ( 
napredno ameriško ljudstvo. Bist
vo tega načelnega stališča, ki vse
buje štiri točke, katere sta posta
vila vlada Demokratične republi
ke Vietnama in Narodno osvobo
dilna fronta. (Te štiri točke so na
vedene v uvodu članka. Op. ured.)

To je cilj vztrajnega in neukrot
ljivega boja, ki ga vodi naše ljud
stvo že mnogo let. Ta velikanski 
boj je prinesel velike zmage, so- 
vražnikapa je privedel v slepo u- 
lico. Toda ameriški imperialisti 
niso odstopil od svojega napadal
nega načrta, še naprej stopnjuje
jo vojno. Spričo tega mora vse 
naše ljudstvo vztrajati v svojem 
boju, ne sme se plašiti žrtev in 
težav, še naprej se mora bojeva
ti, da bo doseglo velike zmage 
na vseh frontah. Hkrati mora naš 
narod na vseh področjih nenehno 
krepiti svojo moč, da bo priprav
ljen na vse možnosti in da gre 
naprej k popolni zmagi. Ko ima
mo pred seboj ta cilj, smo s svo
jim načelnim in resnim stališčem, 
vznoredno z oboroženim in po
litičnim bojem, razširili svoj boj 
na diplomatsko področje. To sta
lišče je prišlo do izraza tudi na 
uradnih pogovorih v Parizu med 
predstavniki vlad Demokratične 
republike Vietnama in Združenih 
držav Amerike. To je obenem tu
di ustrezno stališče našega ljud
stva do ljudstev vsega sveta, ki s 
svojo podporo in zaupanjem us
merjajo svoje misli k našemu 
boju.

Govor Lovrihe
nih uradih. V nasprotnem prime
ru bomo ostali tam, kjer smo 
bili.

Temu vprašanju pa morajo sle
diti še druga, ki sta jih dežela 
in država dolžni rešiti. Gre kon
kretno za namestitev funkcionar
jev in uradnikov, ki dobro ob
vladajo tudi drugi jezik, za uved
bo takšne prakse, da bo vedno 
na razpolago vsi dokumenti v o- 
beh jezikih, za uvedbo dvojezič
nih krajevnih napisov v tistih kra- 
iih, kjer živijo Slovenci, za re
ševanje šolskih vprašanj v osno
vnih in srednjih šolah v treh po
krajinah dežele, prilagoditev u- 
reditve slovenskih šol potrebam 
sodobne družbe, pri čemer je tre
ba poskrbeti za ustanovitev stro
kovnih šol, tečajev in zavodov 
za Slovence, za proučevanje po
treb gospodarstva, obrti, kmetij
stva, kjer živijo Slovenci, da se 
izboljša njihov gospodarsko-druž- 
beni položaj : konkretna in ustrez
na pomoč slovenskim kulturnim 
ustanovam, pri čemer je treba 
upoštevati načelo, da so soraz
merno bolj potrebne pomoči ka
kor sorodne italijanske ustanove, 
ker jih je fašizem uničil in ker 
obnovljene ustanove niso dobi
vale vseh dvajset let po osvobo
ditvi nobene pomoči ; in končno 
ie treba tudi upoštevati, da so 
te ustanove objektivno na slab
šem, ker so odrezane od razvoja 
slovenskega ljudstva onstran me
je; proučevanje možnosti za u- 
stanovitev stolice za slovenski je
zik, književnost in zgodovino na 
deželni univerzi; za preprečenje 
asimilacije in dejanskega razna
rodovanja.

Vse to pričakujejo Slovenci od 
dežele in države.


